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JELENTŐS MÉRTÉKŰ BÉREMELÉS 
JÖHET

Folytatódik a közalkalma-

zottak bérének rendezé-

se, miközben a minimálbér 

és a szakdolgozói bérmini-

mum jelentős emelése ér-

dekében tárgyal a Kormány 

a munkaadók és munkavál-

lalók érdekképviseleteivel. 

Egy átfogó munkáltatói adó-

csökkentésnek köszönhető-

en az elkövetkező években 

a piaci munkavállalók bére is 

növekedhet. 

Elengedhetetlen egy jelen-

tős béremelés a magyar gaz-

daság és a társadalom szem-

pontjából is – mondta el a 

Négyesnek Lázár János. A 

Miniszterelnökséget vezető 

miniszter, Hódmezővásárhely 

és Makó országgyűlési képvi-

selője kifejtette, az elmúlt húsz 

évben Magyarország egyik 

versenyelőnye az volt, hogy 

alacsony fizetéssel jó minősé-

gű munkaerőt kaptak hazánk-

ban a befektetők, ami azonban 

nem tartható tovább: a jó mi-

nőséget tudjuk garantálni, az 

alacsony bért nem. 

A kormánynak három eszköze 

van arra, hogy a bérek alaku-

lását befolyásolja: az állami al-

kalmazottak bérének emelése, 

a minimálbér, valamint a piaci 

bérek emelésének támogatása 

– részletezte lapunknak a po-

litikus. Az állami alkalmazottak 

bérének emelése kapcsán el-

mondta, a Kormány a legtöbb 

területet érintően átfogó, több 

éven keresztül tartó béremelé-

si programot indított. 

Felidézte: az egészségügy-

ben 2016 őszén indult jelen-

tős bérfölzárkóztatási prog-

ram, amely kiterjedt a szakdol-

gozókra, a szakorvosokra és a 

rezidensekre is. A szakorvosok 

és a kórházi szakgyógyszeré-

szek bére két ütemben, össze-

sen 207 ezer forinttal növek-

szik, az ápolók bére 2019-ig 

átlagosan 65 százalékkal emel-

kedik. 2016 júliusában az álla-

mi tisztviselői kar felállításával 

megkezdődött a közigazga-

tásban dolgozók béremelése, 

elsőként a járási hivatalokban 

dolgozó középfokú végzett-

séggel rendelkező ügyintézők 

és ügykezelők részesültek át-

lagosan akár 50 százalékos, a 

felsőfokú végzettséggel ren-

delkező tisztviselők átlagosan 

30 százalékos, míg az osztály-

vezetők átlagosan 10 százalé-

kos béremelésben. A második 

hullámban a kormányhivatalok 

munkatársainak keresete gya-

rapodik, az emelések mértékét 

a szolgálatban eltöltött idő és a 

dolgozó teljesítménye is befo-

lyásolta. A pedagógusok bér-

rendezése már megkezdődött, 

összességében öt év alatt 50 

százalékos mértékű lesz, amit 

megkapnak a felsőfokú vég-

zettséggel rendelkező böl-

csődei nevelők is. A szociális 

és gyermekvédelmi dolgozók 

számára 2014-ben vezettek be 

összességében 35 milliárd fo-

rint értékű bérpótlékot és bér-

kiegészítést, amit idén is meg 

fognak kapni. Elindult a rend-

őrök és a katonák béremelése 

is, ami 2019-ig eléri az 50 szá-

zalékos emelést.

Jelen cikk írásakor még zaj-

lanak a tárgyalások a munka-

adók és munkavállalók érdek-

képviseletei között a minimál-

bér emeléséről, az egyezteté-

seken azonban a Kormány is 

részt vesz és képviseli az álta-

la szorgalmazott mértékű bér-

emelést. 

A minimálbér az elmúlt hat 

évben 51 százalékkal emel-

kedett, de hasonló tendencia 

volt megfigyelhető a 1998 és 

2002 közötti Fidesz–kormány 

idején, amikor összességében 

150 százalékkal növekedett 

a minimálbér. A Kormány a 

munkaadók és munkavállalók 

között zajló egyeztetéseken a 

lehető legmagasabb emelést 

szorgalmazza, szeretnénk, ha 

jelentős mértékben növeked-

ne a minimálbér és a szakdol-

gozói garantált bérminimum 

– foglalta össze lapunknak a 

miniszter.

A következő évek legfontosabb 

lépése a piaci bérek emelése 

lehet. Ezzel kapcsolatban Lázár 

János elmondta, a Kormány 

munkáltatói adócsökkentéssel 

segíti a béremelést.

Versenyképes, a piacon sike-

resen boldoguló vállalkozá-

sok nélkül nem lehet béreket 

emelni, a Kormány ezért egy 

jelentős munkáltatói adócsök-

kentésre vonatkozó programot 

dolgozott ki, amely az életpá-

lyaprogramokhoz hasonlóan 

nem egyszeri mérséklést, ha-

nem éveken keresztül tartó fo-

lyamatos és összességében 

igen jelentős mértékű adó-

csökkentést jelent – mondta el 

a miniszter, hozzátéve: ennek 

részeként jövőre egyszámje-

gyű, 9 százalékos lesz a válla-

lati nyereségadó, és a tervek 

szerint duplájára emelkednek a 

kisvállalkozókat érintő adóked-

vezmények. 

A munkáltatói adócsökkentés-

sel a Kormány legfontosabb 

célja a béremelés. Azáltal, hogy 

a munkaadók, a vállalkozá-

sok, a cégek adóterheit csök-

kentjük, azt szeretnénk elér-

ni, hogy a munkavállalók szá-

mára magasabb bért fizesse-

nek – emelte ki a Négyesnek 

Lázár János.

Piaci szereplők nem tartják ki-

zártnak, hogy az elkövetkező 

években összességében 35–

40 százalékos reálbér–emel-

kedésre is sor kerülhet.

fo
rr

ás
: 

ko
rm

an
y.

h
u



2016. november 3négyes

25 ÉVNÉL FIATALABBAKAT JUTTATNA 
MUNKÁHOZ A KORMÁNY

A 25 évesnél fiatalabb munkavállalóknak 

a kormány az Ifjúsági Garanciaprogram 

keretében nyújt segítséget az elhelyez-

kedésben. 2016 júniusától azok az állás-

kereső fiatalok, akik már 4 hónapja re-

gisztráltak az egyes munkaügyi közpon-

tokban, lehetőséget kapnak arra, hogy 

gyakornoki programokban, illetve to-

vábbképzésekben vegyenek részt. A kor-

mánynak további célkitűzési közé tarto-

zik, hogy a 2018 január 1-től regisztrált 

álláskeresőket, akik érintettek, ezek a le-

hetőségek a kezdettől fogva megillessék. 

Nem csak ez lenne az egyetlen módja a 

fiatalok munkavállalásának elősegítésé-

nek, hanem a vállalkozóként való rész-

vétel a munkaerőpiacon. Ennek eszköze 

a Fiatal Gazda Program, amelyben közel 

40 milliárd forint áll a fiatalok rendelke-

zésére, ha agrárjellegű vállalkozást akar-

nak indítani és még további 40 milliárd 

forint az induló vállalkozásoknak beru-

házásaik, illetve eszközfejlesztésük tá-

mogatására.

Mindezen támogatási eszközök mel-

lett azonban elengedhetetlen az üz-

leti szféra hajlandósága is. Ezt hivatott 

megoldani a Nestlé Hungária Kft. ál-

tal három éve elindított Összefogás a 

Fiatalok Foglalkoztatásért című kezde-

ményezés, amelyhez már 16 másik cég 

csatlakozott. A program sikerességét 

jelzi, hogy az indulás óta Európa szer-

te 115 ezer fiatalnak teremtett munkát 

és a céljuk 2020-ig további 230 ezer fi-

atal munkavállaló számára munkalehe-

tőség biztosítása.

(Forrás: kormany.hu)

PÁLYÁZAT 
LAKÓINGATLANOK 

KORSZERŰSÍTÉSÉRE
A kormány decembertől visszatérítendő támogatást ad az ipari 

technológiával készült épületek és a magánházak felújítására. A 

keret 120 milliárd forint.

Decembertől a kormány visszatérítendő támogatást biztosít az ipari 

technológiával épített, és a magánszemélyek tulajdonában lévő ingatla-

nok felújítására. Az önerő mértéke tíz százalék, a Kormány a program-

ra 120 milliárd forintot különített el – mondta el lapunknak Lázár János.

A politikus hozzátette, a támogatási programból a Kormány fontos ta-

nulságokat von majd le ahhoz a stratégiához, amely a mintegy egymil-

lió kétszázezer, sok esetben már az életciklusának végén járó ipari tech-

nológiával épített ház, valamint a mintegy nyolcszázezer, a 60-as és 70-

es években épített, úgynevezett Kádár–kocka felújításának lehetősége-

it tekinti át.

CSÖKKENHET-
NEK AZ AUTÓ-

SOK KÖLTSÉGEI
A Kormány a Magyar Autóklub és a kü-

lönböző autós érdekvédelmi szerveze-

tek bevonásával kerekasztal tárgyalást in-

dít, amelynek keretében azt vizsgálná meg, 

hogyan lehet mérsékelni a gépjármű–üze-

meltetés bürokratikus költségeit.

Magyarországon egy újonnan vásárolt, 5 mil-

lió 300 ezer forint értékű, 1600 köbcentimé-

teres motorral felszerelt Skoda autó üzem-

be helyezése 266 ezer forintba kerül. Ez 

Lengyelországban 140 ezer, Szlovákiában 

120 ezer forint körüli összeget jelent, 

Csehországban pedig nincs 100 ezer forint. 

Meg kell vizsgálnunk, hogy ez a különbség 

miből adódik, és hogyan lehet az autókat 

érintő bürokratikus költségeket csökkenteni 

– mondta el a Négyesnek Lázár János.

A miniszter szerint át kell tekinteni az au-

tók használatát érintő szabályozást, valamint 

az ehhez kapcsolódó adminisztratív terhe-

ket, mind az új, mind a használt gépjármű-

vek forgalomba helyezését és üzemelteté-

sét érintően. A kerekasztalnak azt is meg kell 

vizsgálnia, szükséges-e a már negyvenéves 

KRESZ megújítása.ill
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2660 MILLIÓBÓL 
FEJLESZTIK 

A VÁSÁRHELYI 
LAKTANYÁT

A határvédelemmel kapcsolatos plusz fel-

adatok ellátása miatt szükséges a Zrínyi 

Miklós laktanya fejlesztése, jelent meg a 

Magyar Közlönyben.

2017-ben valamivel több, mint 1,4 milliárd, 

2018-ban pedig összesen 1 milliárd 250 mil-

lió forint kormányzati támogatás érkezik a 

katonai létesítmény korszerűsítésére. Az in-

doklás szerint ,,a Magyar Honvédség állam-

határ őrzésében való közreműködése” miatt 

van szükség a fejlesztésekre.

HAMAROSAN ÉPÜLHETNEK
AZ ÚJ-KISHOMOKI CSALÁDI FÉSZKEK

19 kedvezményes telket hirdetett meg 

az hódmezővásárhelyi önkormányzat 

Új-Kishomokon a Kiskert, Tücsök és a 

Szikes utcák által határolt területen. Az 

ingatlanokra 35 évnél fiatalabb, állan-

dó hódmezővásárhelyi lakcímmel ren-

delkező házaspárok jelentkezhettek ez 

év tavaszáig. A Családi Otthonteremtési 

Kedvezmény miatti nagy érdeklődés-

nek köszönhetően rukkolt elő az ön-

kormányzat ezzel az ötlettel. A fiata-

loknak nagy segítség, hogy a telekhez 

1 millió forintos egységáron juthatnak 

hozzá. A város által kínált telkekből há-

romnak már van gazdája, négy elbírá-

lásra vár, további hétre is jelentkeztek. A 

nyertes családok sorsolás útján kapják 

meg telküket.
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10 ÉVE SIKERES A KAPCSOLAT 
KÖZPONT

10 éve hozták létre Hódme-

zővásárhelyen a Kapcso-

lat Központot. A „vásárhe-

lyi modell” 2006-ban, or-

szágosan egyedülállóan, a 

szociális alap- és szakellá-

tást komplex módon keze-

lő intézményrendszer lét-

rehozását jelentette. A ke-

rek évfordulóra november 

11-én ünnepségsorozattal 

emlékeztek.

A közösségi összefogás, a jó 

szakemberek mellett az ered-

ményekhez szükség van ar-

ra is, hogy az emberek odafi-

gyeljenek egymásra, és pozitív 

változásokat akarjanak. 13 éve 

súlyos fogyatékkal élő gyer-

mekek szülei keresték meg 

azzal, hogy nincs olyan in-

tézményi forma, amely se-

gítséget tudna nyújtani ne-

kik. Az önkormányzat támo-

gatásával sikerült megterem-

teni a Csodaház Foglalkoztató 

Napközit, majd elérni az állami 

támogatási rendszer átalakítá-

sát is – mondta el az ünnep-

ség megnyitóján Lázár János 

Miniszterelnökséget vezető 

miniszter.

A Kapcsolat Központ különbö-

ző szolgálatai összességében 

közel 2000 gyermeknek, fiatal-

nak, felnőttnek, idősnek nyúj-

tanak támogatást, mint pél-

dául a Kagylóhéj Család– és 

Gyermekjóléti Központ vagy 

a Csodaház Foglalkoztató 

Napközi, illetve a Kovács-Küry 

Időskorúak Otthona – mondta 

el Bálint Gabriella, a Kapcsolat 

Központ főigazgatója.

Czibere Károly, a szociá-

lis ügyekért és felzárkózásért 

felelős államtitkár az ünnepi 

konferencián kiemelte, 2012-

től folyamatosan csökken a 

szegénységi kockázatoknak ki-

tettek száma. Ezt nem lehetett 

volna elérni a szociális szféra 

szakembereinek áldozatválla-

lása, hűséges szolgálata nélkül. 

A kormány anyagi megbecsü-

léssel, szakpolitikai háttértá-

mogatással és az infrastruktú-

ra fejlesztésével igyekszik fo-

lyamatosan javítani az ágazat 

munkavállalóinak helyzetét.

A hódmezővásárhelyi Kap-

csolat Központ 205 szakem-

bere 15 telephelyen több mint 

egy tucat szakfeladatot lát el, 

éves költségvetése 900 mil-

lió forint. Az intézményhálózat 

2007-től nemcsak a hódme-

zővásárhelyieket segíti, hanem 

a mártélyiakat, a székkutasi-

akat és a mindszentieket is. A 

Központ rengeteg eredmény-

nyel büszkélkedhet az elmúlt 

tíz évet illetően. A távlati célok 

között azonban még nagyon 

sok elképzelés, teendő akad.

2,1 MILLIÁRD HÓDMEZŐVÁSÁRHELYNEK
Hódmezővásárhelyen újabb fejlesztések 

indulhatnak, ugyanis az elmúlt hetekben 

több beadott pályázat is pozitív elbírálás-

ban részesült. Települési Operatív Fejlesz-

tési Program keretében három nyertes pá-

lyázaton keresztül összesen 2,1 milliárd 

forint támogatás érkezik a városba.

A támogatásból 

a Klauzál Gábor 

Á l t a – l á n o s 

Iskola Klauzál, il-

letve Nádor ut-

cai, míg a Szent 

István Általános 

Iskola Szent 

István utcai épü-

lete újulhat meg, 

többek között 

nyílászárócserét, 

homlokzati hőszigetelést, fűtési, valamint 

új villámvédelmi rendszer kiépítését ter-

vezik. Erre 100%-os támogatási intenzitás 

mellett 460 millió forintot sikerült elnyer-

ni. 600 millió forint támogatásból ener-

getikai korszerűsítésen esik át Kovács-

Küry Időskorúak Otthona is. Kialakításra 

kerül egy akadálymentesített vizesblokk, 

megtörténik a nyílászárók cseréje, fűté-

si rendszer fejlesztése, elavult lámpates-

tek cseréje.  Több mint 1 milliárd forintból 

az Ipari Park infrastrukturális fejlesztése is 

megtörténhet. A már megvásárolt 40 hek-

tár új területen építkeznek majd, de a már 

működő terü-

leten is tervben 

vannak fejlesz-

tések, ahol az ott 

működő vállal-

kozások kérésé-

re LED-es köz-

világítás kiépíté-

se történik meg. 

Az új területen 

n a g y f e s z ü l t s é -

gű villamosháló-

zat és földgázvezeték áthelyezésével kez-

dődik majd el a beruházás, ezután az utak 

építése indulhat el.

Jelenleg a kiviteli tervek engedélyeztetése 

van folyamatban, 2017 második felében in-

dulhatnak majd el a munkálatok, melyek vár-

hatóan 2018 tavaszán fejeződnek be.

A Kovács-Küry Időskorúak 
Otthona is megújul
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Návay Lajosnak, a mártírhalált 

halt politikusnak 1935-ben ál-

lítottak először szobrot Makón. 

10 év múlva ledöntötték azt, a 

főalakból, pedig a városi legen-

da szerint szovjet hősi emlék-

művet öntöttek. Helybeli ci-

vil kezdeményezésre indult el 

a szoborcsoport helyreállítása, 

melynek csúcspontja a 2016. 

október 28-án rendezett ünne-

pélyes Návay szoborcsoport új-

raavatása volt. A korábbi szobor 

alapján az újraalkotást Kiss Jenő 

Ferenc makói és Győrfi Lajos 

püspökladányi szobrászművé-

szek végezték el. A beruházás 

költségeihez a kormány 70 mil-

lió forinttal, a Miniszterelnökség 

pedig további 30 mil-

lió forinttal já-

rult hozzá, a 

fennmaradó 

7 millió 950 

ezer forintot 

a város költ-

s é g v e t é s é -

ből biztosították. 

Az avatóünnepsé-

get a Magyar Nemzeti 

Táncszínház Magyar Lélek 

című előadása nyitot-

ta, majd Farkas Éva Erzsébet, 

Makó város polgármestere be-

szélt, a több, mint ezer fős kö-

zönséghez.

Azt, hogy Návay Lajos szemé-

lye és pályafutása valamint hit-

vallása ennyi évtized után, ho-

gyan üzen a ma emberé-

nek a következőképpen fog-

lalta össze a város vezetője: 

Rendületlenül és fáradhatatla-

nul szolgálatot tenni a köznek, 

közösségeinknek, települése-

inknek, hazánknak. Hazánkat 

szolgálni úgy, hogy az egyé-

ni érdekeink mindig háttérbe 

szoruljanak. Mártírhalála is ko-

moly üzenetet hordoz: A ter-

ror bármilyen formája a testet 

megtörheti, de a lelket, a szel-

lemet soha. Mi vagyunk tanúi, 

hogy a halálból élet fakadhat. – 

hangzott el.

Lázár János Miniszter elnök-

séget vezető minisz-

ter avatóbeszédében 

hangsúlyozta: A nem-

zeti hitünkben és a nemze-

ti gondolkodásunkban létez-

nie kell a mulasztásos erkölcsi 

törvénysértés fogalmának is. 

MAKÓN ÚJRA MAGASLIK    NÁVAY LAJOS SZOBRA

Nagyon jó ötlet volt, 

hogy újra felállí-

tották. Makóiak va-

gyunk, sokszor elő-

jött ez a téma. Korábban 

a Kossuth–szobor helyén volt. 

Nagyon szép az új szobor.

SZABÓ GÁBOR

„És a gyermekévek gondatlanságát 

felváltá a tudat, hogy 

kötelességeim vannak úgy a haza, 

mint szülőföldem iránt.” 

NÁVAY LAJOS
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MAKÓN ÚJRA MAGASLIK    NÁVAY LAJOS SZOBRA
„A mai napon visszatér 

Makóra a Kossuth–szobor 

közelébe Návay Lajos szobra. 

Ezzel azt üzenjük, hogy 

mi magyarok erősebbek 

vagyunk azon erőknél, akik 

meghasonlásra, felejtésre és 

pusztulásra akarnak minket 

kényszeríteni.”

Návay Lajos szobrának hiánya 

sértette a makói ember általá-

nos erkölcsi érzékét, 

amellyel meg-

különbözteti 

egymástól a 

jót és a rosz-

szat, az iga-

zat és a ha-

mist. Sértette 

a nemzeti jó-

érzést és sértette a 

magyar és az alföldi em-

ber azonosságtudatát is. 

Ezt a vétket jóvátenni va-

gyunk ma itt. Helyre tol-

ni a kizökkent időt. Kövér 

László az Országgyűlés elnöke 

beszédében ismertette a sze-

gényeket istápoló, az egyen-

lő és titkos választójogért küz-

dő politikus életrajzát, és a ta-

nulságokat.

Mi, mai magyarok, nem 

követhetjük el 

a dualizmus 

kori hibát, a 

magyar ér-

dekek vé-

d e l m é t 

nem bízhat-

juk másokra. 

Magyarország ér-

dekeit magunknak kell 

megvédenünk. A közös ér-

tékek, a közös történelmi ta-

pasztalatok alapján, mások-

ban is szövetségest keresve, 

de önerőből. Mert ez a 

mi feladatunk, a mi dol-

gunk és mert képe-

sek vagyunk rá. A XXI. század-

ban a magyar nemzetből sen-

kit nem rekeszthetünk ki, mert 

mindenkire szükség van a fel-

emelkedéshez, de jóhiszemű-

ségből nem fogjuk feledni ön-

védelmünket azokkal szem-

ben, akik nem építeni, ha-

nem rombolni akarják a 

Magyar Nemzetet. A 

múlt magyar mártírjainak, a 

saját önbecsülésünknek és 

gyermekeink jövőjének egy-

aránt tartozunk ezzel – mond-

ta a házelnök.

A szobrot Kövér László ház-

elnök, Lázár János minisz-

ter és Farkas Éva Erzsébet pol-

gármester katonai tisztelet-

adás mellett leplezte le, majd 

Kiss–Rigó László szeged–csa-

nádi megyéspüspök áldotta 

meg. Rudolf Péter Kossuth– és 

Páger–díjas színművész Tarnay 

Ivor főispán, az eredeti szobor 

avatásakor elhangzott beszé-

déből idézett, majd a talapza-

ton az avatók és a Návay–csa-

lád leszármazottai is elhelyez-

ték koszorúikat.

Návay Lajos báró Eötvös Ilonával kötött házasságából szü-
letett Návay Lajos 1870. szeptember 19-én Földeákon. 
Návay Lajos születésekor jelen volt nagyapja, báró Eötvös 
József is, aki naplójába a következőket jegyezte fel: „Ma 
reggel azon örömhírrel költöttek fel, hogy egészséges uno-
kám született. Isten különös jótéteményét látom benne, ki 
a nagy örömöt adta.”

Návay Lajos gyermekéveit az óföldeáki és a gajdosi kas-
télyban töltötte. Középiskolai tanulmányait Szegeden és 
Budapesten végezte, majd jogot hallgatott. 1891-ben ál-
lamtudományi doktorrá avatták. Tanulmányait követően 
tiszteletbeli aljegyző lett, majd alispán. 1905-től ország-
gyűlési képviselő, a képviselőház alelnöke, majd elnöke. 
1912-ben először lemondott elnöki tisztjéről, majd kilé-
pett a Munkáspártból. A világháború idején a kormány fel-
kérésére közélelmezési ügyeket intézett Csanád vármegyé-
ben. Tevékenységéért az 1918. év elején I. osztályú polgári 
érdemkereszttel tüntették ki.

A Magyarországi Tanács köztársaság fennállása alatt, 1919. 
áprilisban történt, hogy a szerb és francia megszállás elől 
menekülő vörösök túszokat vittek magukkal Makó város 
polgárai közül vagonokban elszállítva őket. Egyidejűleg 
a vörösök büntető hadjáratot indítottak, hogy elégtételt 
vegyenek a meggyilkolt Vásárhelyi Kálmán népbiztosért. 
Ennek okán a földeáki direktórium Návayt Lajost és unoka-
bátyját Návay Ivánt is elhurcoltatta.

1919. április 29-én több túsztársával együtt szólították ki 
őket a vagonból a kiskunfélegyházi pályaudvaron, majd egy 
vésztörvényszéknek sem nevezhető kihallgatás után vala-
mennyiüket kegyetlen módon kivégezték.

Návay Lajos és Iván holttestét 1919 szeptemberében exhu-
málták Kiskunfélegyházán. Temetésükre Földeákon került 
sor, mindketten a családi sírboltban nyugszanak.

Tetszik a szobor, na-

gyon szép látvá-

nyossága lett a tér-

nek és Makónak.

Ez a szobor na-

gyon fontos a tér-

ségnek, hiszen köte-

lességünk, hogy em-

lékezzünk azokra, akik az 

ország ezen  részéért harcoltak, 

dolgoztak. Méltó helyet találtak 

a szobornak, újra megvan a tér-

nek a tisztelete.

PAPP ISTVÁNNÉ

RADÓ TIBOR
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„NAGYON SOK TABUT MEGDÖNTÖTTEM”
interjú Farkas Jánossal, Magyarcsanád polgármesterével

Ha a 43-as úton haladunk 

Magyarcsanádon vezet át az 

utunk, út közben pedig ész-

revehetjük a rendezett főte-

ret, a négy templom együt-

tesét és a szépülő Művelő-

dési Házat. Ha többre is kí-

váncsiak vagyunk, bátran 

térjünk be a Polgármeste-

ri Hivatalba, ott megtalál-

juk Farkas János polgármes-

tert, aki szívesen mesél a 

községről.

MIKOR KEZDŐDIK EGY 

MUNKANAPJA?

Reggel hatkor én már a hiva-

talban vagyok. Mindenki előtt 

nyitva az ajtóm. Folyamatosan 

elérhető vagyok. Csak úgy tu-

dok segíteni az embereken, 

ha ismerem őket, a szituáció-

kat és csak akkor, ha őszinték 

hozzám. Ezek nélkül a mun-

kám csak haszontalan időtöl-

tés lenne.

MIÉRT AKART 

POLGÁRMESTER LENNI?

Itt születtem. Édesanyám 24 

évig polgármester volt, talán 

ezért is. És mert ezt még nem 

csináltam, ez a munka nagy ki-

hívást jelent számomra. Akkor 

leszek azonban nyugodt, ha az 

elkezdett munkát végig csiná-

lom és látom az eredményét 

is. Az eredményes munkához 

ebben a vonatkozásban leg-

alább két-három ciklusra van 

szükség, mert amit most el-

kezdtünk, annak az eredménye 

majd csak 8–10 év múlva lát-

szik teljesen. Utána szeretnék 

gazdálkodó lenni, kint dolgoz-

ni. Világ életemben szerettem 

a kinti munkát.

MILYEN A TELEPÜLÉS 

TÖRTÉNETE, AMIÓTA ÖN 

A POLGÁRMESTER?

Nagyon sok tabut megdön-

töttem. Számomra nincsenek 

előítéletek. Mindenkinek adok 

legalább egy esélyt. Nálam 

alapvető dolog, hogy a köz-

munkában dolgozni kell. Sátras 

falunapot rendeztünk, ami ko-

rábban nem volt. A térség-

ben mi vagyunk az egyetle-

nek, akik barna kőszenet ren-

deltünk szociális tüzelőanyag-

nak. Energianádat ültettünk. 

Birkákat is nevelünk. A napok-

ban hozunk létre egy gyümöl-

csöst 1,2 hektáron. Jelenleg 

ennek a körbekerítése zajlik. 

Ezeken túl pedig, még szám-

talan formabontó ötletem van, 

ami csak a település érdekeit 

fogja szolgálni.

HOGYAN PIHEN?

Mostanában hazamegyek, le-

ülök a számítógép elé és egy 

órát készségfejlesztő tréninget 

csinálok. Kizökkent a napi gon-

dokból, de ennek ellenére tel-

jesen sosem tudok kikapcsolni.

VAN-E KEDVENC HELYE?

Igen, Bökény. Magyarcsanád 

külterületi, lakott része a 

Maros folyó partján. Ott van-

nak birkáink, oda tervezzük a 

turisztikai fejlesztésünket is. 

Szeretem ennek a helynek a 

csöndjét és nyugalmát.

MILYENNEK SZERETNÉ 

MAGYARCSANÁDOT 

10 ÉV MÚLVA?

Végre tudatosodott az embe-

rekben, hogy csak a munká-

ból lehet megélni. Az az ál-

mom, hogy minden év végé-

re ne több ezer, hanem csak 

néhány száz segélykérelem-

mel kapcsolatos ügyirat le-

gyen a szekrényben. Ez azt 

jelentené, hogy nem a se-

gélyre támaszkodnak az em-

berek, hanem van értelmes 

alternatíva is. Ez pedig csak a 

munkahely lehet és az abból 

származó tisztességes jöve-

delem. Ennek megvalósíta a 

célom.
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BÜSZKESÉGPONT – ÚJ EMLÉKHELY 
A FÖLDEÁKI HŐSÖKNEK

A földeáki önkormányzat si-

keresen pályázott a forrada-

lom 60. évfordulójának em-

léket állító szoborra a Kö-

zép– és Kelet–európai Tör-

ténelem és Társadalom 

Kutatásáért Közalapítvány-

nál. 4 millió forintot kaptak 

a megvalósításra, melyet az 

önkormányzat 700 ezer fo-

rinttal egészített ki. A szob-

rot Kiss Jenő Ferenc, makói 

szobrászművész készítette.

A templom előtti parkban, az I. 

Világháborús emlékmű mellett 

helyet kapó Büszkeségpontot 

november 11-én leplezte le 

Lázár János miniszter, a tér-

ség országgyűlési képviselője, 

Kun Szabó István vezérőrnagy, 

a Honvédelmi Minisztérium 

miniszteri biztosa és Hajnal 

Gábor, a település vezetője.

A hatvan esztendővel ez-

előtti történéseknek földe-

áki áldozata nem volt, vi-

szont a forradalom leveré-

se utáni megtorlásoknak igen. 

A Büszkeségpont főhajtás a 

forradalom és az azt követő 

megtorlások áldozatai előtt.

Kun Szabó Istvánnak földeáki-

ként külön öröm, hogy a köz-

ségben is átadtak egy 1956-

os emlékművet.–Földeákon 

a hétköznapi hősök laktak és 

laknak most is, a múltban vál-

lalt szerepük ugyan nem ke-

rült be a történelemkönyvek-

be, de ennek ellenére nagy-

szerű tetteket hajtottak végre. 

Elsősorban ezeknek a csele-

kedeteknek köszönhető az, 

hogy hazánknak így jelene is 

van és jövője is lesz – mondta 

a miniszteri biztos.

NEM KELL FÉLNIE A GYERMEKVÁLLALÁST 
TERVEZŐ PÁROKNAK A MAKÓI TÉRSÉGBEN

Megpecsételődött a makói 

kórház szülészeti-nőgyógyá-

szati osztályának sorsa, a szó 

legjobb értelmében. Jó ide-

je az a hír járta Makón, hogy a 

városi kórház nőgyógyászatát 

bezárják, mert szakemberhi-

ány van. Azonban az ügy fon-

tosságára tekintettel a város és 

a kórház igazgatója Dr. Kallai 

Árpád mind arra törekedtek a 

makói tagintézmény vezetőjé-

vel Dr. Nagy Jenővel, hogy er-

re ne kerüljön sor hiszen éven-

te kb. 250 szülést vezetnek le 

a makói osztályon. A kitartó 

munka sikerrel járt és Dr. Tóth 

Zsolt személyében Pécsről új 

főosztályvezető érkezett a ma-

ros-parti városba, nagy tervek-

kel és célokkal. A jövőre nézve 

az intézmény új orvosa szeret-

né újra vonzóvá tenni a bete-

gek számára az osztályt és el-

nyerni a családot tervező párok 

bizalmát.

A makói kórházban nemrég ért véget egy nagyobb beru-

házás, melynek munkálatai több osztályt is érintettek. A 

közeljövőben jelentős infrastruktúrális fejlesztések várha-

tóak a szülészet–nőgyógyászaton is, sőt egy új műtőblokk 

kialakítását is tervezi a kórház a várossal karöltve, hogy az 

ellátás színvonalát tovább erősítsék. Ennek érdekében és 

a teljes megújulás jegyében új szakorvosokat és rezinden-

seket is fogad majd az intézmény.
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A GÖRÖG VEGYIÜZEM 
ÉS ALGYŐ ESETE

Kozmetikai alapanyagokat 

gyártó görög cég építene új 

üzemet Algyőn. A veszélyes 

anyagokat is felhasználó 

cég megvalósítását a befek-

tető a 47-es főút mellett, az 

új körforgalom mellé képzeli 

el. A tusfürdők és samponok 

alapanyagait gyártó üzem 

kezdetben 50 új munkahe-

lyet teremtene Algyőn. Az 

algyői nagyközség iparűzé-

si adója éves szinten meg-

haladja az 1 milliárd forintot, 

az új üzem évi 20 millió fo-

rintos többletet jelentene. A 

több mint 4 milliárd forintos 

beruházást a kormány is ki-

emelt stratégiai fontosságú-

nak minősítette.

Korábban Algyő Helyi Építési 

Szabályzata (HÉSZ) nem en-

gedte a környezetre veszélyes 

üzemek települését a nagy-

községben, ezért ezt módosí-

tani kellett. A beruházás ügyét 

a képviselőtestület májusban 

és júniusban is tárgyalta, majd 

a végső döntést a júliusi ülé-

sen hozták meg, ahol a Fidesz 

frakció egységes nem szavaza-

ta ellenére elfogadták a HÉSZ 

módosítását. A lakosság kez-

deményezte, hogy az üzem 

ne az eredeti helyre, hanem az 

Ipari Parkba kerüljön. A terve-

zett üzem túl közel van iskolá-

hoz, fürdőhöz és az újosztásos 

telkekhez is. Ezt követően jú-

niusban, augusztusban és no-

vemberben lakossági fórumo-

kat tartottak a témában.

Az ügy megosztja a nagyköz-

ség vezetését. Több képviselő 

is azt tapasztalta, hogy az em-

berek egy jelentős része fenn-

tartásokkal van az új üzem ter-

vezett helyével szemben, hi-

szen az egészségügyi kocká-

zatot is jelent a veszélyes anyag 

felhasználás miatt. A képviselők 

sérelmezik, hogy már többször 

kértek a cégtől adatokat és ki-

mutatásokat arra vonatkozólag, 

hogy milyen hatással vannak 

a környezetre üzemeik, eze-

ket azonban nem kapták meg. 

Mindemellett pedig azt is kifo-

gásolják, hogy a közmeghall-

gatásokat az üggyel kapcso-

latban rossz időpontokban és 

félrevezető címekkel tartották, 

valamint a cég képviselői nem 

vettek részt. A Fidesz-frakció 

és a Fidesz helyi alapszerveze-

te is támogatja a népszavazási 

kezdeményezést, amit egy he-

lyi polgár indított el.

Algyő első embere, Molnár 

Áron polgármester másként 

vélekedik a helyi referendum-

mal kapcsolatban. Szerinte a 

népszavazás – bár a legde-

mokratikusabb dolog – sok-

ba kerülne a településnek és 

vélelmezi, hogy nem is lenne 

eredményes. Az üzem alakulá-

sában új munkahelyek létesü-

lését látja, a képviselők ellen-

vetéseivel kapcsolatban, amit 

egyébként nyílt levél formá-

jában és a sajtómegjelenések 

során juttattak el a polgármes-

ternek, pedig az a véleménye, 

hogy minden az előírások sze-

rint zajlott, az eddig megren-

dezett tájékoztató fórumokon 

szakemberek és a görög cég 

emberei is jelen voltak.

A fentiekből is kiderül, hogy a 

fő kérdést az üggyel kapcso-

latban az új üzem tervezett he-

lye jelenti amiatt, hogy az közel 

van a Borbála fürdőhöz, a Fehér 

Ignác Általános Iskolához, a 

horgásztavakhoz és az újosz-

tásos telkekhez. Az üzem ve-

szélyes minősítésű, mert folyé-

kony ként is nagy mennyiség-

ben használnak és nagyjából 

ezer köbméter etoxi–alkoholt 

tárolnának itt. Ez ugyan nem 

éghető és nem robbanásve-

szélyes, viszont a környezetre 

ártalmas. A kén folyékony ál-

lapotban szintén nem éghető, 

de bőrirritációt okoz annak, aki 

érintkezik vele.

A tervezett hellyel kapcsolat-

ban a település vezetője el-

mondta, hogy az önkormány-

zatot kész tények elé állították 

és ő korábban ajánlott fel má-

sik két területet is, azonban a 

görög vegyi gyár befektetői ra-

gaszkodnak az eredeti elkép-

zeléseikhez. Az új területeket 

az önkormányzat csak októ-

berben ajánlotta fel a cégnek, 

mikor az aláírásgyűjtés hiva-

talossá vált (a szerk.). Jövő ta-

vasszal tarthatnak az ügyben 

népszavazást, amit ha kell, leg-

végső esetben a polgármes-

ter is támogat. Ugyanakkor az 

ügy érdekessége, hogy elkép-

zelhető az is, mire ez esetleges 

helyi referendum megvalósul, 

addigra az új üzem munkála-

tai is megkezdődhetnek. A no-

vember 18-i fórumon a görög 

cég képviselőjétől elhangzott, 

amennyiben népszavazás lesz 

az üzem helyével kapcsolat-

ban, akkor a befektető nem te-

lepül Algyőre.

Lázár János, Algyő nagyköz-

ség képviselője is nyilatkozott 

az ügyben. „A vegyi üzem tu-

lajdonosa és működtetője 

nem hajlandó kiállni a lakos-

ság elé, megválaszolatlan kér-

dések vannak, ezért én magam 

is elutasítom ezt az ötletet. Úgy 

gondolom, hogy a néhány ki-

lométerre lévő állami terüle-

ten kell a beruházást megvaló-

sítani, ott az állam föl kell ajánl-

ja ugyanazokat a feltételeket, 

mint a magántulajdonban lé-

vő fürdő melletti, iskola mel-

letti ipari parkban. Ez egy kor-

rekt megoldás lenne”.

Lapzártánk után, november 

25-én jár le a határideje a nép-

szavazáskezdeményező alá-

írásgyűjtő ívek leadásának. A 

képviselőtestület közben kez-

deményezett egy megbeszé-

lést, ahol a befektető, a kor-

mány és az önkormányzat 

képviselői is jelen lehetnek, 

hogy az esetleges félreértése-

ket tisztázhassák és minden fél 

számára megnyugtató döntés 

szülessen.

A terület a fürdő telkétől 214 méterre, a most 
betelepülés alatt álló lakóterülettől 365 méterre található.
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TÜZELŐTÁMOGATÁS 2016-BAN IS
Közel 3 milliárd forint tá-

mogatást kap 2289 önkor-

mányzat a Belügyminiszté-

rium által meghirdetett szo-

ciálistüzelőanyag-pályá-

zatán keresztül. A makói és 

vásárhelyi térségben 16 te-

lepülés részesült összesen 

több mint 30 millió forint 

támogatásban.

A támogatásra az ötezer lakos-

nál kisebb települések pályáz-

hattak. Az elbírálásnál figye-

lembe vették a 2015-ben átla-

gosan foglalkoztatott közfog-

lalkoztatottak számát, valamint 

a településen élő nyolcvan-

évesnél idősebbek számát. 

Az önkormányzatok minden 

igényjogosult után legfeljebb 

két köbméternyi fát igényel-

hettek. Az önkormányzatok-

nak a tüzelőt a rászorultaknak 

legkésőbb februárban kell té-

rítésmentesen kiosztaniuk.

Magyarcsanádon az idei év-

ben barnakőszenet rendel-

tek. Száraz, 25 kg-os zsá-

kokban van, így azt köny-

nyebb kiosztani, kezelni. 

Maximum 6 mázsát kap egy 

háztartás. A település veze-

tője szerint újra meg kell 

tanulni szénnel tüzelni, ép-

pen ezért a szenet tüzelési 

tájékoztatóval együtt fog-

ják megkapni azok a ma-

gyarcsanádi lakosok akik 

jogosultak igénybe venni 

a támogatást.

FOLYTATÓDIK 
A NYOMOZÁS

Január 23-ig ismét meg-

hosszabbította a Ma-

kó Térségi Víziközmű 

Kft. ügyében a nyomo-

zást a Csongrád Megyei 

Főügyészség.

2016. májusában hatalmaz-

ta fel a makói képviselő-tes-

tület Farkas Éva Erzsébet 

polgármestert, hogy fel-

jelentést tegyen a Makó 

Térségi Víziközmű Kft. ügyé-

ben, ismeretlen tettes el-

len, különösen nagy vagyo-

ni hátrányt okozó hűtlen kezelés gyanúja miatt.

A cég átvilágítása során kiderült, hogy a 2011 és 2013 kö-

zötti jutalmak, prémiumok túlzottak voltak, és indokolatla-

nul szerveztek ki vállalkozásoknak bizonyos munkákat. Sőt, 

a külső cégeket a Makó Térségi Víziközmű Kft. akkori dol-

gozói alapították, s a munkákat a megbízójuk eszközeivel és 

gépeivel végezték el.

ÚJABB 
TÁMOGATÁSOK 

A TÉRSÉGNEK
Lezárult az adósságkonszolidációban nem érintett te-

lepülési önkormányzatok fejlesztéseinek támogatá-

sát célzó országos program, amelynek keretében 2014 

óta 43 milliárd forintot kapott csaknem 1200 település. 

A november elején kihirdetett eredmények szerint 6 tér-

ségi település is kapott utolsó körben támogatást közel 

155 millió forint értékben.

Nagyéren, Kövegyen, Királyhegyesen és Óföldeákon belte-

rületi utak és járdák felújítását, Nagylakon kamerarendszer 

kiépítését tervezik a kapott támogatásból, Kiszomboron az 

óvodakonyha felújí-

tása, az óvoda ré-

gi szárnyának talaj-

víz szigetelése, hő-

szigetelése valósul 

meg, valamint az 

Idősek otthonában 

is terveznek fej-

lesztést.

Ambrózfalva 1 120 140 FtApátfalva 4 551 680 FtCsanádalberti 1 244 600 FtCsanádpalota 5 440 680 FtFöldeák
1 831 340 FtKirályhegyes 995 680 FtKiszombor 2 791 460 FtKövegy

1 049 020 FtMagyarcsanád 1 824 990 FtMaroslele
782 320 FtMártély

1 191 260 FtNagyér
995 680 FtNagylak
977 900 FtÓföldeák
622 300 FtPitvaros

2 951 480 FtSzékkutas 1 938 020 FtÖsszesen 30 308 550 Ft

Királyhegyes 9 944 100 Ft

Kiszombor 112 000 000 Ft

Kövegy 6 500 492 Ft

Nagyér 10 000 000 Ft

Nagylak 9 986 327 Ft

Óföldeák 6 500 000 Ft

Összesen 154 930 919 Ft
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PÁLYAAVATÓ FOCIVAL 
SZÉKKUTASON

A labdarúgás kedvelői im-

máron Székkutason is hó-

dolhatnak kedves időtölté-

süknek, hiszen a kistelepü-

lés pályázott és nyert a Ma-

gyar Labdarúgó Szövetség 

Kedvezményes Pályaépíté-

si Programján. Ennek kö-

szönhetően elkészült egy 

20×40 méteres, műfüves bo-

rítású focipálya a Sportcent-

rumban, melyet november 

19-én reggel, ünnepélyes ke-

retek között avattak fel.

A korábbi betonos kézilabda-

pálya helyén kialakított mű-

füves pálya 28 millió forintból 

valósult meg. Ebből 25 millió 

forintot az MLSZ által társasá-

gi adóból biztosították helyi és 

vidéki vállalkozók, a fennmara-

dó részt az önkormányzat tet-

te hozzá a projekthez.

Az elmúlt 6 évben közel 150 

millió forintból történtek fej-

lesztések a Sportcentrumban, 

ahol 2017-ben újabb 25 millió 

forint értékben terveznek fej-

lesztést, mondta el megnyi-

tó beszédében Szél István pol-

gármester. Hozzátette, hogy 

szintén MLSZ által biztosított 

összegből a sportcsarnok pad-

lózatát cserélnék, valamint bú-

torokat, gépeket és berende-

zéseket is vásárolnának, akár 

az új pálya karbantartására is. A 

szalagátvágást követően elő-

ször a legkisebbek próbálhat-

ták ki, majd a nap további ré-

szében a helyi leány és női ké-

zilabdacsapatok valamint az 

öregfiúk is birtokba vehették a 

pályát. 

Elkészült a Városi Stadion fedett műfüves pályája. A csarnok kiváló minőségű műfű borí-

tással rendelkezik, világítása sötétben is lehetőséget biztosít a sportolásra.

A Csongrád Megyei Szabadidősport Szövetség Hódmezővásárhely önkormányzatával 

szorosan együttműködve a tavaszi mellett ősszel is megrendezte a Hódolj a sportnak! 

elnevezésű programot, melynek keretében átadták a 186 millió forint TAO támogatás-

ból elkészült új műfüves pályát. A projekt megvalósulásához a vásárhelyi önkormány-

zat 10 % önerővel járult hozzá. Az átadón a vásárhelyi gyerekek vették át a sportkomple-

xumot Almási István polgármestertől és Nógrádi Tibortól, az MLSZ Csongrád megyei ve-

zetőjétől. A stadiont érintő beruházások még koránt sem értek véget. A Magyar Atlétikai 

Szövetséggel folytatott tárgyalások eredményeként hamarosan egy dobópálya is épül-

het, valamint a centerpálya lelátójának lefedése is a tervek között szerepel és a főbejára-

tot is szeretnék megújítani, modernebbé tenni.

ESIK AZ ESŐ? 
VÁSÁRHELYEN 
EZ SEM GOND. 
IRÁNY A FEDETT 
FOCIPÁLYA!


